

CEREMONY IS A WAY OF LIFE



Ceremonies play a vital and essential role in the Wabanaki culture. Ceremonies are ways of celebrating the beliefs and practices, which are an integral and seamless part of the Wabanaki being. These beliefs are influenced milestones of life. Dancing, singing, and chanting may also be part of a ceremony.

Ceremonies are part of everyday life and celebrate the ordinary, the usual, or the special events. There are ceremonies used to greet the day, to give thanks for all the events of the day, for hunting, fishing, and gathering sustenance. A ceremony is used to heal someone who falls ill or is troubled. Another is used to ward off unwanted or bad spirits. The arrival of a newborn baby is greeted with a ceremony. Vision quest ceremonies give a person a sense of purpose in life. Another is used as a spirit leaves the world. The change of a season is honoured by a ceremony.

Wabanaki recognize that everything has a spirit - the sky, the earth, the plants, and the animals. This thought is an integral part of the relationship that Wabanaki have with their surroundings. It is the expression of the responsibility that Wabanaki have as caretakers of the earth.

LA CÉRÉMONIE COMME MODE DE VIE

La cérémonie occupe une place dynamique et essentielle dans la culture des Abénaquis. Elle se veut un moyen de célébrer leurs croyances et pratiques, qui sont intimement et intégralement liées à leur être. Ces croyances influent sur les différentes étapes de la vie. La danse, le chant et la récitation musicale peuvent aussi s'inscrire dans une cérémonie.



A ceremony to honour the ancestors before an archaeological dig near the Wolastuk. Photograph courtesy of Daryl Hunter.
Une cérémonie d'honneur aux ancêtres devant une fouille archéologique près de Wolastuk. Photo gracieuseté de Daryl Hunter.

Les cérémonies font partie de la vie quotidienne et permettent de célébrer les occasions ordinaires, usuelles ou spéciales. Elles peuvent servir à saluer le jour nouveau, à rendre grâce pour tous les événements de la journée et à honorer la chasse, la pêche et la récolte à des fins de subsistance. Une cérémonie servira à guérir une personne malade ou perturbée, une autre à écarter les esprits mauvais ou importuns. Une cérémonie accueillera l'arrivée d'un nouveau-né et une cérémonie de vision de la quête donnera un sens à la vie d'une personne et une autre encore marquera le départ d'un esprit de ce monde. Le changement de saison est honoré par une cérémonie.

Les Abénaquis reconnaissent que tout – ciel, terre, plantes, animaux – est doté d'un esprit. Cette notion est au coeur de la relation que les Abénaquis entretiennent avec le monde environnant; elle exprime la responsabilité qu'ils ressentent à titre de défenseurs de la terre.

